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همکار گرامی جناب آقای محمد شمس
درگذشت پدر گرامیتان را تسلیت عرض نموده و برای آن مرحوم رحمت 

الهی و برای بازماندگان صبر مسئلت می نماییم.
دفتر فنی - برق ماشــین آلات - مکانیک ماشــین آلات- 
لیتوگرافی - افست رتاتیو - افست ورقی - چاپ و صحافی- 

تراشکاری

مدیرعامل مؤسســه جهاد نصرتاکید کرد اجرای فاز دوم طرح 550 
هزار هکتاری اراضی خوزســتان موسوم به طرح مقام معظم رهبری در 

استان خوزستان و ایلام نیازمند تامین اعتبار است.
محمدجواد صالحی نژاد دیروز در نشست خبری گفت: با عنایت رهبر معظم 
انقلاب و حمایت دولت سال گذشته فاز یک طرح فوق شامل295 هزار هکتار از 
اراضی اســتان های خوزستان و ایلام به بهره برداری رسید و قرار است فاز 2 هم 
در ســطح 255 هزار هکتار انجام شود. وی درخصوص اجرای فاز 2، گفت: طبق 
مصوبه دولت مدت اجرای این فاز 4 ساله است و اگر تأمین اعتبار به موقع انجام 

شود اجرای آن آغاز خواهد شد. 
به گفته صالحی نژاد، کل اعتبار مورد نیاز برای اجرای فاز 2 به میزان 12 هزار 
میلیارد تومان برای اجرای شبکه های فرعی است و قرار است این اعتبار از طریق 

فاینانس و همچنین منابع صندوق توسعه ملی تأمین شود.
 مدیرعامل مؤسسه جهاد نصر، گفت: مقدمات قرارداد فاینانس با کشور چین 
انجام شــده و قرار است 1.7 میلیارد دلار توسط چین به عنوان فاینانس در این 

بخش سرمایه گذاری شود. 
وی با بیان اینکه در ســفر اخیر مسئولان کشور به چین این مذاکرات انجام 
شده و از سوی چینی ها استقبال شده است، گفت: توافقات اولیه انجام شده و در 
حال پیگیری مجوز شورای اقتصاد هستیم. نامه ای هم به معاون اول رئیس جمهور 

برای تسریع در انجام کار ارسال شده است.
صالحی نژاد با اشــاره به برکات اجرای فــاز یک طرح مقام معظم رهبری در 
خوزستان ایلام گفت: با بهره برداری از فاز یک و علیرغم خشکسالی و نیز سیلاب 
امسال در خوزستان بازهم بیش از 3 میلیون تن افزایش تولید محصولات کشاورزی 
را در منطقه خوزستان و ایلام داشتیم که البته در صورت اتمام کل این طرح رقم 

مذکور به 9.5 میلیون تن افزایش خواهد یافت. 
مدیرعامل مؤسسه جهاد نصر با بیان اهمیت آغاز هر چه سریع تر اجرای فاز 
2 طرح 550 هــزار هکتاری، گفت: با تکمیل طرح 550 هزارهکتاری300 هزار 
شغل جدید ایجاد خواهد شد و درآمدزایی کشاورزان هم به 15هزار میلیاردتومان 

خواهد رسید. 
صالحی نژاد با بیان اینکه ســیل های اخیر منطقه جنوب کشــور تنها به 10 
درصد یعنی معادل 20 هزار هکتار از زمین های آماده شــده این طرح خســارت 
وارد کرده است، گفت: در صورتی که این طرح انجام نمی شد زمین های بیشتری 
در این منطقه از بین می رفتند و اجرای این طرح میزان خرید تضمینی گندم را 
افزایش داده است. همچنین با اجرای فاز یک ،بعد از 40سال، امسال شاهد برداشت 
 محصول در شــلمچه بودیم علاوه براین، مهاجرت معکوس در آبادان ،خرمشهر،
عین خوش و فکه را داشتیم. ضمنا احیای تعاونی های تولید و نیز تقویت مرزهابه 
دلیــل رونــق تولید از دیگر برکات اجرای فاز یک طــرح مقام معظم رهبری در 

خوزستان و ایلام بوده است.
 مدیرعامل مؤسســه جهاد نصر در ادامه به اهمیت اجرای فاز 2 پرداخت و 
گفت: وزیر جهاد کشاورزی برای درخواست تأمین اعتبار از صندوق توسعه ملی 
مکاتباتی داشــته و معاون اول رئیس جمهور هم تمدید مجوز از محل فاینانس 
داخلی را داده اســت و امیدوار هســتیم هر چه زودتر اعتبارات لازم برای اجرای 
این طرح تأمین شود. وی با بیان اینکه در شرایط فعلی شاید تأمین اعتبار برای 
اجرای فاز دو به دلیل اولویت های دیگری که در اقتصاد کشور وجود دارد سخت 
شده است افزود:اگر تامین اعتبار این طرح برای فاز 2انجام شود این فاز در یک 

بازه زمانی 4 و یا 5 ساله به سرانجام می رسد. 
صالحی نژاد در پاســخ به ســؤال خبرنگار کیهان مبنی براینکه با توجه به 
توضیحات شــما هنوز هیچ کارعملیاتی برای فاز دو انجام نشده است گفت: بله، 
البته وزارت نیرو به عنوان اجرای شبکه های اصلی آبیاری و وزارت جهاد و موسسه 
جهادنصر به عنوان متولی اجرای شبکه های فرعی برخی کارهای مطالعاتی را انجام 

داده اند ولی کار عملیاتی منوط به تامین اعتبار است.
وی همچنین گفت:در فاز یک طرح 550 هزارهکتاری فقط 20شهر خوزستان 
و سه شهر ایلام زیر پوشش طرح رفته بودند ولی قرار است در فاز2 اغلب شهرهای 

این دواستان زیر پوشش این طرح بروند.

مدیرعامل مؤسسه جهاد نصرمطرح کرد
فاز دوم طرح 550 هزار هکتاری اراضی 

خوزستان و ایلام معطل تامین اعتبار

قیمت بازارقیمت کارخانهنوع خودروردیف
39,681,00047,900,000پراید 1111
37,381,00043,500,000پراید 2131
40,313,00043,600,000پراید 3151
155,000,000173,000,000چانگان4
43,443,00050,500,000تیبا صندوق دار5
55,943,00056,000,000ساینا دنده ای6
63,158,00072,700,000پژو 7405
8SLX 67,880,00083,000,000پژو
65,578,00075,000,000پژو 405 دوگانه سوز9
78,338,00094,800,000پژو پارس10
--پژو پارس TU5 کلاس 1113
67,283,00081,300,000پژو 206 تیپ 122
83,690,00096,200,000پژو 206 تیپ 135
80,213,00096,000,000پژو V8 206 صندوقدار14
15)LX( 66,770,00075,500,000سمند ال ایکس
16EF7 69,773,00084,000,000سمند
89,000,000-سمند دوگانه سوز کلاس 1716
110,000,000-دنا18
130,000,000-تندر پلاس دنده19
96,730,000118,000,000پژو 207 دنده ای20
273,000,000375,000,000مزدا213
22H30  75,000,000128,000,000
-103,100,000استپ وی23
160,000,000-  207 اتوماتیک24
114,994,000310,000,000پژو252008
67,203,00077,500,000رانا26

قیمت )به تومان(نوع سکه
4,165,000سکه تمام طرح جدید
4,120,000سکه تمام طرح قدیم

2,152,000نیم سکه
1,345,000ربع سکه
952,000گرمی

418,300هرگرم طلای 18 عیار
نوع ارز

11,591دلار
13,050یورو
14,237پوند

2,015لیر ترکیه
3,156درهم امارات

همکار محترم جناب آقای محمد شمس آستانه رضوی
مصیبت درگذشــت پدر گرامیتان را تســلیت عــرض نموده و از 
خداوند متعــال برای آن مرحوم غفران و رحمت واســعه الهی و 
برای شما و دیگر بازماندگان محترم صبر و اجر مسئلت می نماییم.
سرپرست، مدیران و کارکنان موسسه کیهان

همکار محترم جناب آقای محمد شمس
با نهایت تأسف و تألم مصیبت درگذشت پدر گرامیتان را تسلیت عرض 
نموده از درگاه پروردگار رحمان برای آن مرحوم آمرزش و رحمت واسعه 

الهی و برای شما و دیگر سوگواران صبر و بردباری آرزومندیم.
مدیریت و کارکنان امور فنی و چاپ

من لم یشکر المخلوق، لم یشکر الخالق
با عرض ادب و احترام

بدینوســیله از کلیه اقوام و بســتگان، همکاران گرامی و دوستانی که در 
مراســم های مختلف مرحومه سرکار حاجیه خانم منور کیانی 
به اشــکال گوناگون شــرکت و در این مصیبت عظما بــا ما همدردی و 
همراهی و موجبات آرامش بازماندگان آن مرحومه را فراهم نمودند تقدیر 
و تشــکر نموده، امید داریم عمری باشد تا بتوانیم با حضور در شادی های 

شما عزیزان گوشه ای از بزرگواری های شما را جبران نماییم.
از طرف خاندان: امانی - کیانی - مهریونسی

رئیس کل سازمان امور مالیاتی اعلام کرد: آخرین فرصت بهره مندی 
از بخشودگی 100 درصدی جرایم قابل بخشش، امسال است و این امکان 

در سال آینده فراهم نخواهد بود.
به گزارش ایســنا، امید علی پارسا، ضمن اشاره به بخشنامه های اخیر درباره 
بخشودگی جرایم مالیاتی گفت: این بخشودگی صرفا به منظور حمایت از فعالان 
اقتصادی در ســال رونق تولید و با توجه به شرایط خاص اقتصادی کشور صادر 
شــده و در سال های آتی، بدین منوال شاهد بخشودگی جرایم مالیاتی نخواهیم 
بود؛ لذا لازم است فعالان اقتصادی به ویژه فعالان عرصه تولید، از تسهیلات قانونی 

مذکور نهایت استفاده را ببرند.
وی ضمن رد این شــائبه که بخشودگی 90 تا 100 درصدی جرایم مالیاتی 
هر ســاله تکرار خواهد شــد، تأکید کرد: قطعا حمایت دولت از بخش غیردولتی 

همواره باید محدود، مشروط، کاهنده و تضمین دار باشد.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی افزود: با صدور بخشنامه ای و به منظور رفع این 
شائبه، اعلام کردیم که در سال 1399، هم سطح اختیارات ادارات کل امور مالیاتی 
درخصوص بخشودگی جرایم مالیاتی محدود خواهد شد و هم احراز شرایط خوش 
حسابی باید با مستندات کامل صورت گیرد. در واقع صرفه و صلاح این است که 
فعالان اقتصادی از فرصت استثنایی امسال استفاده کنند و ضمن اکتساب عنوان 
خوش حسابی، با سهل ترین شکل ممکن و با عزت و احترام از بار سنگین جرایم 
مالیاتی رهایی یابند و قاعدتا هیچ مؤدی هوشمندی 100 تومان بخشودگی سهل 
و آســان و با عزت و احترام امســال را با 70 تومان بخشودگی احتمالی و سخت 
در سال بعد عوض نمی کند. پارسا در توضیح نحوه محدود شدن سطح اختیارات 
مدیران در سال آینده گفت: با رعایت مفاد ماده 191 قانون مالیات های مستقیم 
و سایر مقررات مربوط، درخصوص بدهی های قطعی شده از 1/1/1399 به بعد، 
حداکثر بخشــودگی جرایم قابل بخشش، برای مؤدیان واحدهای تولیدی دارای 
پروانه بهره برداری یا پروانه کسب تولیدی از مراجع ذیربط، 70 درصد و برای سایر 
مؤدیان 50 درصد برای هر منبع مالیاتی در هر سال یا دوره به مدیران کل امور 
مالیاتی تفویض می گردد. وی بار دیگر بر استفاده از این ظرفیت قانونی از سوی 
فعــالان اقتصادی تاکید کرد و ادامه داد: مؤدیان در صورت عدم پرداخت بدهی 
مالیاتی قطعی شده تا پایان سال جاری، به عنوان مؤدی خوش حساب تلقی نشده 
و جرایم متعلق قابل بخشودگی نخواهد بود. رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور 
افزود: تفاوت این بخشودگی جرایم با اختیارات بخشودگی مدیران استان ها این 
اســت که برای نخستین بار، 100 درصد بخشودگی ابلاغ شده و اختلاف سلیقه 
و برداشت و اتلاف وقت و انرژی فعالان و سیستم اداری و یا پرداخت هزینه های 
مشاوره و وکالت و... برای مجاب کردن ادارات کل امور مالیاتی و اخذ بخشودگی 
و خدای ناخواسته مفسده اداری در این خصوص را به صفر رسانده و در واقع هر 
مؤدی بدون اتلاف وقت و انرژی و... صرفا با مراجعه به اداره امور مالیاتی ذیربط 
و پرداخت اصل بدهی، با ســهولت هر چه تمام و با عزت و احترام از بار سنگین 

جرایم خلاص می شود.

رئیس کل سازمان امور مالیاتی:
 بخشودگی کامل جرایم مالیاتی 

در سال های آینده تمدید نخواهد شد

یک نماینده مجلس شــورای اســلامی گفت: 
اقدامات دســتگاه هایی نظیر ســازمان تعزیرات 
حکومتی و نهاد های نظارتی نظیر اتاق اصناف برای 
کاهش قیمت ها بیشتر از گذشته باید صورت گیرد.

 حمید گرمابی درگفت  وگو با  باشگاه خبرنگاران جوان، 
با اشاره به نظارت دستگاه ها بر قیمت های درج شده روی 
محصولات، گفت: امروزه باید نظارت ها بســیار بیشتر از 
گذشــته باشــد. ضمن اینکه اقدامات دستگاه هایی نظیر 
ســازمان تعزیرات حکومتی و نهاد های نظارتی نظیر اتاق 
اصناف باید با مراقبت لازم و به مراتب بیشــتر از گذشته 

صورت گیرد.
وی ادامــه داد: زمانی که دولــت قیمتی را تعیین و 
مشخص کرده است نباید هیچ تولیدکننده یا فروشنده ای 

بالاتر از قیمت مصوب آن را به فروش برساند، در غیر این 
صورت باید برای هر صنف فروشنده تعداد بازرس اختصاصی 
استخدام شود که ممکن نیست. متاسفانه در این بین افراد 
ســودجو نظیر دلالان باعث برهــم زدن قیمت ها در بازار 
می شــوند که باید نهاد های نظارتی فعالیت های بیشتری 

داشته باشند.
این نماینده مجلس با اشاره به اینکه در کمیسیون های 
مختلف موضــوع ثبات قیمت مورد بحث و گفت وگو قرار 
گرفته است، تصریح کرد: در این خصوص باید دستگاه های 
تعزیرات و اتاق بازرگانی وارد عمل شوند چرا که متاسفانه 
وجود دلالان که مانند زنجیر به یکدیگر متصل هســتند، 
باعث گرانتر شدن نرخ کالا نسبت به قیمت درج شده روی 

محصولات می شوند.

گرمابی ادامه داد: در مجلس و دولت درخصوص  قیمت 
و کیفیت کالا های اساسی صحبت های بسیار زیادی شده 
است تا جلوی روند افراد سود جو گرفته شود، اگر این روند 
کنترل نشود و دستگاه های نظارت گر نتوانند این مشکل 
را حل کنند مجبور به کوپنی کردن محصولات می شویم.
همچنین عبدالمجید شــیخی؛ کارشــناس مسائل 
اقتصادی درباره نظارت بر قیمت کالاها گفت: نظارت دولت 
و دستگاه های مربوطه بخصوص مراجع انتظامی و قضایی 
باید روی محصولات که از درب کارخانه خارج می شوند  

بیشتر و متمرکز شود.
وی ادامه داد: حاشیه سود کالا ها در دنیا سه تا هفت 
درصد و در کشور ما نجومی است که دلیل آن، نبود نظارت 

کافی است و دولت باید در این زمینه قاطع عمل کند.

این کارشناس اقتصادی نبود اشتغال را باعث بی ثباتی 
در قیمت ها خواند و افزود: متاسفانه نبود شغل، باعث برهم 
زدن بازار بخصوص قیمت کالا ها می شــوند به طوری که 
افراد بیکار به عنوان حلقه های متعدد واسطه گری، باعث 

برهم زدن بازار قیمت ها می شوند.
شــیخی ادامه داد: به عنوان مثــال یک عدد قوطی 
کنسرو در جلو درب کارخانه سه هزار تومان است، ولی با 
خرده فروشــی و وجود دلالان این رقم به 15 هزار تومان 
به فروش می رســد، در واقع این قیمت های صوری نشان 

دهنده عدم نظارت دستگاه های مربوطه است.
وی بیــان کرد: اگر وزارت مربوطه قیمت نهایی را در 
بر روی محصولات درج کند دست واسطه گر قطع شده و 

قیمت ها نجومی رشد نخواهد کرد.

وزیر راه و شهرســازی با تاکید بر رعایت کف و 
سقف قیمت بلیت هواپیما توسط ایرلاین های داخلی، 

گفت: تجاوز از این کف و سقف تخلف است.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، محمد اسلامی درباره 
قیمت پروازهای هواپیما، با تأکید بر اینکه با هر گونه تخلفی 
برخورد خواهیم کرد، گفت: نرخ بلیت هواپیما یک کف و 
یک ســقف دارد در سازمان هواپیمایی کشوری و انجمن 

شرکت های هواپیمایی این قیمت ها منتشر شده است.
وی بــا بیان این که تجاوز از این کف و ســقف تخلف 
اســت، تصریح کرد:  در پروازهای داخلی بیزنس کلاس و 
اکونومی داریم و قیمت های لحظه آخری در اوج ســفرها 

اتفاقی می افتد که چند صندلی لحظه آخری را آژانس ها 
ارائه می دهند که تخلف است.

وزیــر راه با تاکید بر این که نباید قیمت ها از ســقف 
تعیین شده عبور کند، در واکنش به اظهارات منتسب به 
سخنگوی سازمان هواپیمایی مبنی بر این که »در ایام پیک 
مانند ولادت و شهادت سقف تعیین شده برای ایرلاین ها 
معنا ندارد« گفت: »چنین چیزی نیســت و اگر وی این 
حرف را گفته باید توبه کرده و حرف خود را پس بگیرد«.

بلافاصله پس از انتشار این خبر، مقام مسئول سازمان 
هواپیمایی کشــوری با تأکید بر اینکه شرکت ها ملزم به 
رعایت ســقف و کف نرخ بلیت در همه ایام سال هستند، 

گفت: هیچ جایی نگفته ام نرخ بلیت هواپیما در ایام پرتقاضا 
سقف ندارد.

رضا جعفــرزاده در گفت وگو با خبرگــزاری فارس، 
افزود:  »هــر گونه فروش بلیت هواپیما در هر برهه زمانی 
خارج از دامنه نرخ و کلاس تعیین شده، غیرقانونی است و 

با متخلف برخورد می شود«.
بر اساس این گزارش، سال گذشته پس از نوسانات نرخ 
ارز، شــرکت های هواپیمایی با هماهنگی کامل با سازمان 
هواپیمایی کشــوری جدول دامنه قیمت بلیت  پروازهای 
داخلی را رونمایی کردند. این جدول که در سایت سازمان 
هواپیمایی کشــوری بارگذاری شده،  کف و سقف قیمت 

بلیت 16 شــرکت هواپیمایی را تعیین کرده است. اما از 
سال گذشته به این سو، شــرکت های هواپیمایی داخلی 
توجهی به این جدول نکرده و همواره به خصوص در ایام 
پیک بلیت های خود را گران کرده و حتی تا چند برابر به 

مردم می فروشند.
به عنوان نمونه، تیرماه امسال در حالی معاون وزیر راه 
نرخ بلیت پرواز تهران-مشهد را ۸00 هزار تومان اعلام کرده 
 بود، قیمت این مسیر پروازی در آستانه ولادت امام رضا)ع(
رکورد 1.2 میلیون تومان را ثبت کرد. نمونه های دیگری هم 
از این خلفات قابل ذکر است که نشان می دهد شرکتهای 

هواپیمایی جداول قیمتی را رعایت نمی کنند.

سرویس اقتصادی-
می دهد  نشان  رسمی  آمارهای  حالی که  در 
تورم ســالانه در دو ماه اخیــر افزایش یافته، 
رئیس جمهور طی سخنانی از کاهش تورم در دو 

ماه اخیر خبر داد. 
حسن روحانی، روز گذشــته در مرقد امام راحل 
درباره بهبود شاخص های اقتصادی، گفت: »آمارهای 
دو ماهه اخیر و نیز آمار روز گذشته مرکز آمار، نشان 
می دهد که هــم نرخ تورم ماهانه و هم تورم نقطه به 
نقطه نســبت به ماه های ابتدایی ســال کاهش یافته 

است.« 
وی با تاکید بر اینکه بی تردید در شرایط فعلی همه 
توان خود را برای رفاه مردم برخواهیم داشــت گفت: 
مشــکلات گاهی ناشــی از قصور و کوتاهی ها است و 
گاهی ناشــی از تقصیر، تخطی ها و خطاها اســت. اما 
گاهی مشــکلات به دلیل شــرایط ناخواسته از سوی 

دشمنان است.
روحانی بیان داشت: همه توان خود را برای رابطه 
بسیار خوب با جهان شرق و غرب به کار گرفتیم اما یک 
دولت تازه کار و ناشی باعث شد، زحمت فراوانی برای 

مردم ما، مردم منطقه و ملت خودش به وجود آورد.
البتــه خبر کاهــش تورم منحصر بــه گفته های 
رئیس جمهور نبود و پیش از آن هم عبدالناصر همتی، 
رئیس کل بانک مرکزی در 27 مرداد گفته بود: »آخرین 
اطلاعات درباره شاخص های اقتصادی تورم حاکی از 
آن اســت که طی سه ماه گذشته روند تورم ماهانه و 
نیز تورم نقطه به نقطه کاهشــی بوده اســت که خود 

خبر مثبتی است.« 
قبل از رئیس بانک مرکزی هم فرهاد دژپسند، وزیر 
اقتصاد در 1۸ تیر در مراسم بزرگداشت روز تعاون گفته 
بود: »سیاست دولت کنترل تورم بوده است و نگاه دولت 
به تورم یک نوع تورم ســالانه، نقطه ای و ماهانه است 
که خوشبختانه تورم ماهانه روند کاهشی یافته و 0.۸ 

درصد کم شده است.« 
ادعای روحانی و سایر مسئولین اقتصادی کابینه در 
شرایطی رخ داده که موج گرانی ها کشور را فرا گرفته 
 و متاســفانه معیشت مردم هر روز با سختی بیشتری 
رو به رو می شــود؛ در ادامه به بررســی اینکه چگونه 
علی رغم این فشارهای اقتصادی، مسئولین به کاهش 

تورم اشاره می کنند، خواهیم پرداخت. 
مغالطه آماری

آمارهای جدید مرکز آمار از نرخ تورم در ماه های 
تیر و مرداد نشان می دهد »تورم ماهانه« از 2.۸ درصد 
به 0.۸ درصد و »تورم نقطه به نقطه« از 4۸ درصد به 

41 درصد کاهش یافته است؛ با این حال نکته مهمی در 
این میان وجود دارد و آن این است که »تورم کل« در 
همین دو ماه مدنظر رئیس جمهور، افزایش یافته است. 
به عبارتی، رئیس جمهور در میان آمارهایی که مرکز 
آمار منتشر کرده صرفا به آن بخشی استناد کرده که 
به نفع دولت اســت، وگرنه »تورم کل« در همین بازه 
زمانی از 40.4 به 42.2 درصد افزایش یافته است. به 
سخن دیگر، آنچه که معیار تورم بوده و به عنوان تورم 
آن ماه ثبت می شــود، همین تورمی است که افزایش 

یافته، نه آنچه که رئیس جمهور اشاره کرده است.  
نکتــه جالب دیگــری که وجود دارد این اســت 
که مســئولین زمانی که نرخ »تــورم نقطه به نقطه« 
رو به افزایش می گذاشــت، هیچ اشــاره ای به این نرخ 
نمی کردند و اصلا انگار کارکرد چنین نرخی صرفا در 
جداول آماری بوده است! اما حالا که این نرخ کاهشی 
شده، شاهد هجوم مسئولین برای تبیین کاهش نرخ 

تورم می باشیم!!
گفتنی است، »تورم ماهانه« افزایش سطح عمومی 
قیمت طی یک ماه در مقایسه با ماه قبلی می باشد و 
»تورم نقطه به نقطه« نیز بیانگر افزایش سطح عمومی 
قیمت ها در یک ماه مشــخص نسبت به ماه مشابه در 
سال قبل از آن اســت. هرچند این شاخص ها دارای 
ویژگی های مهمی مانند وضع آینده تورم کل هستند 

اما معیار اصلی آماری، تورم کل است. 
»تورم کل« یا »تورم سالانه« مقایسه سطح عمومی 
قیمت ها در 12 ماه منتهی به یک ماه خاص، نســبت 
به 12 منتهی به همان ماه در سال قبل آن می باشد. 
آمارهایی هم که به عنوان تورم هر ماه یا هر سال توسط 
مرکز آمار یا بانک مرکزی )تا آبان ســال قبل( منتشر 

می شود، همین نوع از تورم می باشد. 
آمارهای دیگر چه می گویند؟

نگاهی به آمارهای رســمی مرکز آمار درخصوص 
وضع معیشتی مردم گویای واقعیت های دیگری است، 
همان طور که اشاره شد تورم کل در مرداد 9۸ برابر با 
40.2 درصــد بود اما در همین ماه، تورم کل کالاهای 
خوراکی و آشامیدنی معادل 62.2 درصد بود؛ به عبارتی 
تورم کل کالاهای آشــامیدنی دقیقا 20 درصد بیشتر 

تورم کل است. 
ذکر این نکته نیز خالی از لطف نیســت که تورم 
کل کالاهای خوراکی و آشامیدنی در مرداد ماه نسبت 
بــه تیر ماه افزایش یافتــه و در حالی به 62.2 درصد 
رســیده که در تیر ماه، این شاخص برابر 59.6 درصد 
بوده اســت. به عبارتی می تــوان در این دو ماه )تیر و 
مرداد( تورم کل کالاهای خوراکی و آشامیدنی تقریبا 

سه درصد افزایش یافته است. 
از خاطــر نبریم که همان تورم نقطه به نقطه هم 
همچنان بالاتر از تورم کل بوده و در حالی که تورم کل 
40.2 درصد می باشــد، تورم نقطه به نقطه 41 درصد 
بوده و در کالاهای خوراکی و آشــامیدنی هم این رقم 
57 درصد می باشد، یعنی سطح عمومی قیمت کالاهای 
خوراکی و آشــامیدنی نسبت به مرداد سال قبل، 57 

درصد بیشتر شده است. 
در این میان اقلام مهمی مانند میوه و خشــکبار 
79.6 درصد و ســبزیجات هــم 79.9 درصد تورم را 
به ثبت رســاندند ضمن اینکه گوشت قرمز و سفید و 
فرآورده های آن ۸1 درصد تورم، رکورد دار افزایش تورم 
در مرداد ماه بوده است. البته بیشترین تورم در گروه 
دخانیات با 112.1 درصد تورم و کمترین تورم هم در 

بخش آموزش با 21.2 درصد بوده است. 
آمارهای مذکور به خوبی نشان می دهد که هرچند 
تورم کل کالاهای خوراکی و آشامیدنی »افزایش« یافته 
اما حتی فارغ از کاهشی یا افزایشی بودن این شاخص، 
همین که شاهد ارقامی مانند 57 درصد، 62 درصد و... 
می باشیم یعنی مردم از نظر معیشتی شرایط سختی 

را سپری می کنند. 
مگر جیب مردم ملاک نبود؟

همان طور که در بالا هم اشاره شد، مسئولین دولتی 
زمانی که تورم نقطه به نقطه رقم بالایی بود به آن اشاره 
نمی کردند اما حالا که روند آن کاهشی شده حداقل سه 
نفر به آن اشاره کرده اند! خوب بود رئیس جمهور به این 
نکته هم اشاره می کرد که تورم کل در فروردین امسال 
30.6 درصد بود اما حالا به 42 درصد رسیده است! 

البته آقای روحانی که در تبلیغات انتخاباتی خود در 
سال 92 گفته بود ملاک تورم جیب مردم است، باید به 
جای ارائه آمارهای تخصصی که برای فهم آن نیاز به 
توضیح وجود دارد به همین موارد پیش پا افتاده مانند 
مسکن، خودرو، گوشت و... اشاره می کردند تا ببینیم در 

دو ماه اخیر واقعا بهبودی اتفاق افتاده یا خیر. 
قیمت مسکن تنها در یک سال اخیر براساس آمار 
بانک مرکزی از متری شش میلیون و 900 هزار تومان 
–بــه طور میانگین- در تهران در تیر 97 به متری 13 
میلیون و 350 هزار تومان در تیر 9۸ افزایش یافته تا 
بیش از 91 درصد رشــد کرده باشد! جالب اینجاست 
که در همین بازه زمانی معاملات مسکن بیش از 64 

درصد کاهش یافته است. 
در طول شش سال دولت روحانی چون فردی بر 
کرسی وزارت راه و شهرسازی تکیه زده بود که اساسا 
اعتقادی به تولید مسکن نداشت و برهمین مبنا به هیچ 

وجه از فرآیند تولید حمایت نکرد؛ همین امر موجب شد 
تا پروانه های ساختمانی در دوره وزارت عباس آخوندی 
تقریبا 60 درصد کاهش پیدا کرد و عرضه مســکن به 

شکل چشمگیری کاهش یافت. 
وضع بازار خودرو هم به همین صورت است، وزارت 
صنعت، معدن و تجارت خودروســازان را مکلف کرده 
تــا حداقل 20 درصد تولیــد روزانه خود را به صورت 
فروش هــای فوری به بازار عرضــه کنند. طرحی که 
اگرچه هفته های متمادی است که از سوی خودروسازان 
اجرایی می شود؛ اما این فروش ها تاثیر چندانی در بازار 

خودرو و کاهش قیمت  نگذاشته است. 
سفره های خالی از پروتئین

نمونه دیگری که علاوه بر اهمیت بالای آن در همین 
چند روز اخیر رخ داده است قیمت گوشت می باشد. با 
وجود وعده های مسئولان برای کاهش قیمت گوشت 
قرمز اما در روزهای اخیر قیمت گوشــت گوسفندی 
دوباره بالا رفت به طوری که هرکیلوگرم از این محصول 
102 هزار تومان تا 130 هزار تومان به فروش می رسد. 
از طرفی، دلیل خاصــی برای این افزایش قیمت 
وجود ندارد، چراکه قیمت گوشــت در شرایط کنونی 
که عمده تولید گوشــت ما در داخل صورت می گیرد 
ارتباطی با تحریم نداشته و همچنین با توجه به ثبات 
نــرخ دلار در دو ماه اخیــر نمی توان آن را به افزایش 

قیمت ارز نسبت داد. 
در حوزه لبنیات نیز در اواخر خرداد ماه، بر اساس 
تصمیم کارگروه تنظیم بازار قیمت شــیر خام و انواع 
محصولات پرمصرف لبنی، تا 21 درصد افزایش یافت، 
چند روز بعد نیز خبر رسید که تولیدکنندگان اخیرا به 
صورت چراغ خاموش محصولات خود را گران کرده اند!
لازم به ذکر است، اینها تنها دو نمونه از فشارهایی 
است که بر معیشت مردم وارد می شود و پرداختن به 
این موضوع، فرصت مبسوط و طولانی دیگری می طلبد. 
با این حال، فشاری که مردم حداقل از ناحیه کاهش 
مصرف مواد پروتئینی متحمل می شوند در جای خود 

قابل بررسی است. 
به عنوان نکته پایانی باید گفت؛ هرچند آمارهایی 
که رئیس جمهور به آنها استناد کرده اشتباه نیست، اما 
همان طور که اشاره شد، بیشتر به صورت گزینشی اعلام 
شده، ضمن اینکه واقعیت های زندگی مردم که روزی 
رئیس جمهور اعلام می کرد ملاک تورم آنها هســتند، 
نیازی به ارائه آمارهــای تخصصی اقتصادی ندارند و 
همین گرانی های گوشت و شیر در کنار افزایش های 
سرسام آور قیمت خانه و خودرو به خودی خود بیانگر 

بهبود یا پسرفت اوضاع اقتصادی می باشد.

گزارش خبری تحلیلی کیهان

روحانی: در ۲ ماه اخیر
تورم کاهش یافته است!

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشــاره به روند کاهشی قیمت برخی 
کالاها در چندماه گذشته، از تفاهم با بسیج اصناف برای نظارت و کنترل 

بازار خبر داد.
رضــا رحمانی در گفت وگو با خبرگزاری تســنیم، با بیــان اینکه نظارت بر 
خرده فروشــی ها در ســطح عرضه از برنامه ریزی های این وزارتخانه برای کنترل 
بازار است گفت: در کنار برنامه ریزی ها برای کنترل و کاهش قیمت ها، به صورت 
همزمــان به دنبال تقویب اقدامات مقابله ای با گرانفروشــی و عدم رعایت حقوق 
مصرف کنندگان نیز هستیم و سعی داریم رصد و نظارت خود بر بازار خرده فروشی 

را نیز با ابزارهای متفاوت، بیش از پیش تقویت کنیم.
وی با اشــاره به انعقاد تفاهم نامه ای با بســیج اصناف اعلام کرد: با توجه به 
ظرفیت بسیار بالای بسیج و تجربه مؤثر حضور بسیج در عرصه های مختلف، ما 
در مکاتبه با بسیج اصناف، درخواست کردیم که بسیج اصناف در موضوع نظارت 
بر بازار ورود کرده و از توان خود برای نظارت اســتفاده کند که خوشبختانه آنها 
نیز بدون منت اعلام آمادگی کردند و از این ظرفیت برای کنترل هرچه بیشــتر 

بازار استفاده خواهیم کرد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشــاره به نزولــی بودن قیمت برخی کالاها 
و اقــلام از جمله خودرو افزود: ما به صورت روزانــه 100 قلم کالای پرمصرف و 
اساســی را به طور مستمر تحت رصد خود داریم و نتایج این رصد نشان می دهد 
در چند هفته گذشته، قیمت حدود ۸0 قلم کالا یا روند کاهشی داشته و یا بدون 

افزایش بوده است.
رحمانــی اظهــار کرد: البته در مقابل نیز قیمت حــدود 17 تا 20 قلم کالا 
همچون چای خارجی و مرغ افزایشی بوده و پیش بینی ما این است که با توجه به 
برنامه ریزی های کلانی که در این حوزه انجام داده ایم و اقداماتی که در دست اجرا 
است، در آینده شاهد نتایج این برنامه ها و اقدامات و کاهش قیمت ها در بازار باشیم.

وزیر صمت خبر داد
همکاری بسیج اصناف با وزارت صمت 

برای کنترل بازار

درحالی که با خــروج توتال از پارس جنوبی طرح فشــار افزایی 
تولید گاز تعطیل شده است، مسئولان صنعت نفت قصد دارند بیش از 
این منتظر خارجی ها نماننــد و با امکانات و دانش داخلی این کار را به 

سرانجام برسانند.
به گزارش خبرگزاری فارس بیش از یک سال از خروج توتال از قرارداد طرح 
توسعه فاز 11 میدان گازی پارس جنوبی می گذرد؛ قراردادی که براساس آن قرار 
بود توسعه آخرین فاز پارس جنوبی نیز بعد از سالها تعیین تکلیف شود در کنار 
آن نیز تجهیزات و سکوهای جدیدی ساخته شود تا با انجام عملیات فشارافزایی، 
جلوی کاهش تولید گاز از این فاز گرفته شود. خروج بی  هزینه توتال باعث شد کل 
پروژه فشارافزایی نیز متوقف شود. چراکه مسئولان ارشد وزارت نفت هیچ گزینه 
جایگزینی به جای توتال نداشتند و به سادگی کل پروژه از دور اجرا خارج شد.

پس از خروج توتال از این طرح قرار بود بخش بین المللی شرکت ملی نفت 
چین جایگزین توتال در این طرح شود اما متاسفانه با گذشت ماه ها هنوز چینی ها 
هم قدم موثری در توسعه این فاز برنداشته اند و با این روند که پیش می رود بعید 
به نظر می رســد که توســعه این فاز در دولت فعلی رقم بخورد. البته این مطلب 
نیز به دلایل مختلف از جمله وابستگی این پروژه به طرح های فشارافزایی توتال 
غیرقابل پیش بینی نبود. اما شاید مهم تر از توسعه فاز 11 پارس جنوبی، موضوع 

فشار افزایی تولید گاز از این مخزن مشترک باشد.
در همین رابطه معاون امور مهندسی شرکت ملی نفت گفته است: سعی داریم 
با امکانات موجود دست به افزایش تولید گاز بزنیم و حتما نباید روی روشی که 
توتال اعلام کرده است ســرمایه گذاری کرد. رضا دهقان ادامه داد: بررسی هایی 
که انجام دادیم نشــان می دهد با امکانات داخلی و موجود در ایران هم می توان 
این کار را انجام داد و به نتیجه رساند. این مقام مسئول تصریح کرد: در شرایطی 
که کشــور با آن مواجه است به نظر می رسد باید از همین امکانات استفاده کرد 
و منتظر اجرای طرح توتال نخواهیم شد و به زودی طرح افزایش تولید گاز را از 
پارس جنوبی آغاز خواهیم کرد. دهقان خاطرنشان کرد: ممکن است برای اجرای 

این طرح چاه های جدیدی نیز در این میدان حفاری کنیم. 
همچنین یک مقام مسئول در صنعت نفت در این زمینه به خبرنگار فارس 
گفت: پس از خروج توتال از این طرح و موضوع ســاخت ســکوهای فشــار افزا 
 که هزینه بســیار زیادی را به دوش صنعت نفت تحمیل می کرد شــرکت های 
دانش بنیان داخلی دســت به کار شده و طرح هایی را درخصوص افزایش تولید 

گاز و جلوگیری از افت فشار داده اند که در حال بررسی این طرح ها هستیم.
وی ادامه داد: البته طرح توتال هم وجود دارد که در صورت کاهش تحریم ها 
می توان آن را هم بررسی کرد اما در شرایط فعلی نمی توان روی آن حساب باز کرد.

بر اســاس این گزارش، ایران در حال حاضر حدود ۸00 میلیون متر مکعب 
گاز از مخزن مشترک پارس جنوبی برداشت می کند.

 شرکت ملی نفت:
 توسعه پارس جنوبی را 

بدون توتال انجام می دهیم

شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران در پایان 
معاملات دیروز با افزایش سه هزا رو 858 واحدی 

به رکورد 269 هزار و 986 واحدی رسید.
بر اساس اطلاعات مندرج در سامانه شرکت مدیریت 
فناوری بورس تهران شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران 
)تدپیکس( در پایان معاملات دیروز با افزایش سه هزار و 
۸5۸ واحد رکوردشکنی کرده و به رقم بی نظیر 269 هزار و 
9۸6 واحد رسید. شاخص کل با معیار هم وزن هزار و 765 
واحد رشد کرده و به رقم 73 هزار و ۸90 واحد رسید. ارزش 
روز بازار، دیروز به بیش از 991 هزار میلیارد تومان رسید.

به گفته کارشناســان از دلایل مهم افزایش شاخص 
بورس اوراق بهادار تهران افزایش ارزش ریالی شرکت های 
حاضــر در بورس ناشــی از صادرات کالاهــا و خدمات 
شرکت های بورسی اســت که آن نیز برگرفته از افزایش 
نــرخ دلار در بازار و در نتیجــه افزایش درآمد ریالی این 

شرکت ها است.
همچنیــن رکود حاکم بر بازارهای موازی مانند طلا، 
مسکن و حتی ارز باعث توجه سرمایه گذاران به بورس اوراق 
بهادار شده است. از طرف دیگر تقسیم سود مجامع سالیانه 
شرکت های بورسی باعث رغبت بیشتر معامله گران به خرید 

اوراق بهادار در بورس شده است. دیروز معامله گران بورس 
اوراق بهادار بیش از پنج میلیارد ورقه بهادار ســهام و حق 
تقــدم در قالب 407 هزار نوبت معامله و به ارزش 1409 

میلیارد تومان داد و ستد کردند.
به گزارش فارس، دیروز نمادهای تاثیرگذار در رشــد 
شاخص بورس شامل شــپنا پالایش نفت اصفهان، اخابر 
مخابرات ایران، شتران پالایش نفت تهران، همراه شرکت 
ارتباطات ســیار ایران، شبندر پالایش نفت بندر عباس و 

پاسار بانک پاسارگاد،  بفجر پتروشیمی فجر، بوده اند.
دیــروز نمادهــای پربیننده در بورس تهران شــامل 

بانک تجارت، پالایش نفت اصفهان، ایران خودرو، ســایپا، 
بانک پاسارگاد، نوسازی و ساختمان تهران و فولاد مبارکه 

اصفهان بوده اند. 
دیــروز در فرابورس ایران نیز شــاخص کل در پایان 
معاملات 10 واحد تقویت شــده و به رقم 3 هزار و 5۸9 
واحد رسید. ارزش بازار اول و دوم فرابورس ایران به بیش 
از 199 هزار میلیارد تومان رســید. معامله گران فرا بورس 
اوراق بهــادار بیش از 1.6 میلیارد ســهام و حق تقدم در 
قالــب 253 هزار نوبت معامله و بــه ارزش 923 میلیارد 

تومان دادو ستد کردند.

رکوردشکنی جدید بورس اوراق بهادار تهران

نایب رئیس کمیســیون اصل 90 مجلس  شورای 
اســلامی گفت: یکــی از شــرکت های واردکننده 
ذرت آلوده به کشور، شــرکت پشتیبانی دام از زیر 

مجموعه های وزارت کشاورزی است.
به گــزارش                                                                                                                                                        خبرگــزاری فــارس، امیر خجســته  به 
تکذیبیه وزارت جهاد کشاورزی درباره خبر منتشرشده مبنی 
بر واردات 500 هزار تن ذرت آلوده توسط 13 شرکت  دولتی 
واکنش نشان داد و تصریح کرد: با توجه به استعلامی که ما 
از رئیس بنادر خوزســتان در جریان بازدید خود از گمرکات 
این اســتان داشتیم، حدود 500 هزار تن ذرت آلوده به سم 
آفلاتوکســین از بندر امام وارد شــده کــه یک بندر و یک 

گمرک کاملا دولتی و شــبه دولتی است و تنها شرکت های 
دولتی و شبه دولتی حق واردات و ترخیص کالا از این بندر 

و گمرک آن را دارند.
وی افزود: بر همین اساس قاعدتا شرکت هایی که اقدام به 
واردات ذرت های آلوده کردند یا دولتی بودند یا شبه دولتی و 
شرکت پشتیبانی دام که زیر مجموعه وزارت جهادکشاورزی و 
یک شرکت کاملا دولتی است یکی از شرکت های واردکننده 

ذرت های آلوده به شرکت بوده است.
نایب رئیس کمیســیون اصل 90 اظهار داشت: شرکت 
پشــتیبانی دام قریب به 66 هزار تن ذرت آلوده را از طریق 
گمرک بندر امام به شــماره کوتاژ 21290664 و به تاریخ 

پنجم دیماه 95 به کشــور وارد کرد که از این 66 هزار تن، 
بیش از 33 هزار تن آن متروکه شده و مابقی ذرت های آلوده 
توسط شرکت پشتیبانی دام ترخیص و وارد کشور شده است.

خجسته خاطرنشان کرد: علاوه بر این لازم به ذکر است 
که بیش از 33 هزار تن از ذرت های آلوده واردشــده توسط 
شرکت پشتیبانی دام به شماره اظهارنامه  بارنامه موسوم به 
»کوتاژ« 2944۸۸ مورخ 2/20 1396 متروکه و در اختیار 

اموال تملیکی قرار گرفته است.
گفتنی اســت، 120 هزار تن محموله ذرت توسط 17 
شرکت از برزیل وارد کشور شده و آلوده به قارچ آفلاتوکسین 
هســتند و آن طور که نیره پیروزبخت؛ رئیس سازمان ملی 

اســتاندارد ایران اعــلام کرده در صورتی کــه این ذرت ها 
توســط دام استفاده شود اثرات سمی آنها در گوشت و شیر 
دام ها وجود خواهد داشــت و برای ســلامتی انسان بسیار 
مضر اســت. این ذرت ها در بندر امام خمینی)ره( است و به 
گفته رئیس سازمان استاندارد با توجه به آزمایشات مختلفی 
که انجام شــده پنج تا هفت برابر بیش از میزان اســتاندارد 
آلودگی دارند و حتی قابلیت استفاده در الکل را نیز ندارند. 
رئیس سازمان استاندارد تأکید کرده است که رئیس جمهور 
تکلیف کرده اگر این محموله مرجوع نشود باید امحاء شود. 
دستور رئیس جمهوری برای اجرا به همه دستگاه ها از جمله 

سازمان ملی استاندارد ایران ابلاغ شده است. 

نایب  رئیس کمیسیون اصل90 مجلس:

شرکت پشتیبانی دام یکی از واردکنندگان ذرت آلوده به کشور است

در پی انتشار خبری در روزنامه کیهان با عنوان 
با واردات  »همراهی سؤال برانگیز وزارت صنعت 
لاســتیک خارجی« در تاریخ 16 تیر 98؛ وزارت 

صنعت، معدن و تجارت توضیحاتی ارسال کرد.
مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت طی توضیحاتی به نقل از معاون بازرگانی 
داخلی برای آگاهی مخاطبــان آن روزنامه اعلام کرد: 
لاستیک سنگین یکی از کالاهای استراتژیک و حیاتی 
در حوزه اقتصادی است که از لحاظ اجتماعی و امنیتی 

نیز بســیار حائز اهمیت بوده و توجه ویژه ای نسبت به 
تأمین و توزیع آن در کشور وجود دارد. 

عبــاس قبــادی افــزود: همزمان با شــکل گیری 
اعتراضات گســترده بین راننــدگان و کامیون داران در 
خصوص مطالباتشان، توزیع این کالا در سطح کشور با 
کمبود روبرو شــد. وی با اشاره به اقدامات ضربتی این 
وزارتخانه در خصوص حل این مشــکل، گفت: وزارت 
صنعت با اســتفاده از تمام ظرفیت هــای موجود برای 
تأمین و توزیع لاســتیک سنگین مورد نیاز رانندگان و 

کامیون داران اقدام کرد. 
معاون بازرگانی داخلی به اســتفاده از قابلیت های 
ایجاد شده در سامانه تجارت داخلی اشاره کرد و گفت: 
تمامی فرآیند تولید تا توزیع و مصرف کننده نهایی از این 
طریق رصد شد. قبادی در خصوص آمار توزیع لاستیک 
در سال 97 و 9۸ گفت: بیش از 97۸ هزار حلقه لاستیک 
در سال 1397 توزیع شد و در چهار ماهه اول سال جاری 

نیز حدود یک میلیون حلقه لاستیک عرضه گردید.
وی اضافــه کــرد: از این تعــداد ۸۸0 هزار حلقه 

لاســتیک های وارداتی و 167 هزار حلقه نیز از طریق 
لاســتیک های تولیــد داخــل در اختیــار رانندگان و 

کامیون داران قرار گرفت. 
وی ضمن اشاره به تصمیمات ستاد تنظیم بازار در 
آن مقطع زمانی، اضافه کرد: به منظور تســهیل واردات 
و تأمین نیاز رانندگان معترض محدودیت های حاکم بر 
واردات لاستیک سنگین از جمله استانداردهای اروپایی 
به صورت موقت حذف شــد تا لاســتیک های سنگین 

وارداتی آسان تر و سریعتر وارد کشور شود.

توضیحات وزارت صنعت درباره یک خبر

وزیر راه:

عدم رعایت کف و سقف قیمت بلیت هواپیما تخلف است


